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La Comissió de Governació, Administracions Públiques i Habitatge, en la sessió tinguda 

el dia 6 de juny de 2017, ha nomenat la ponència que ha d’elaborar l’Informe sobre la 

Proposició de llei de supressió del Consell Comarcal del Barcelonès (tram. 202-

00055/11) i les esmenes presentades, d’acord amb l’article 118.1 i concordants del 

Reglament del Parlament. La ponència és integrada pels diputats següents:  

Grup Parlamentari de Junts pel Sí 

Joan Ramon Casals i Mata 

Gerard Gómez del Moral i Fuster 

Grup Parlamentari de Ciutadans 

Joan García González 

Grup Parlamentari Socialista 

Eva Martínez Morales 

Grup Parlamentari de Catalunya Sí que es Pot 

Marc Vidal i Pou 

Grup Parlamentari del Partit Popular de Catalunya 

Alberto Villagrasa Gil 

Grup Parlamentari de la Candidatura d’Unitat Popular - Crida Constituent 

Joan Garriga Quadres 

Palau del Parlament, 6 de juny de 2017 

El secretari de la Comissió en funcions, Sergio Sanz Jiménez; el president de la 

Comissió, Joan Garriga Quadres 
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Bon dia totes i tots. 

 

Abans de tot vull agrair als grups parlamentaris i a la presidència la invitació a 

comparèixer davant d’aquesta Ponència.  

La Federació de Municipis de Catalunya compareix davant d’aquesta Ponència perquè 

hi ha un procediment obert a iniciativa del Plenari del Consell Comarcal del Barcelonès, 

que en sessió de data 15 de març d’enguany va adoptar un acord – a l’abast d’aquesta 

ponència – l’apartat 4rt de la part dispositiva del qual és del següent tenor literal: 

 “ Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya i al Parlament de Catalunya a iniciar 

el procediment de supressió del Consell Comarcal del Barcelonès, així com traspassar 

les seves competències, les empreses associades i la representació en aquestes i 

d’altres consells d’Administració, a les institucions que correspongui, garantint els llocs 

de treball i condicions de les persones funcionàries i del personal laboral”. 

Amb lògica, la nostra posició ha de partir, necessàriament, de la base d’aquesta decisió 

pressa en l’exercici responsable del marc d’autonomia local d’aquest ens i de les 

potestats que les competències comarcals comporten, d’acord amb la llei.  

A partir d’aquí, la nostra entitat a la qual està associat el Consell Comarcal del 

Barcelonès, i que malgrat això no ha estat notificada fefaentment sobre el contingut 

íntegre d’aquest acord, ha de partir de la consideració ab initio que l’esmentat acord 

és jurídicament suficient per habilitar el procediment que aquest Parlament ha obert i 

que ens porta aquí.  

Certament, hem de dir que no hi ha una previsió legal específica de cobertura i que, 

per això, cal la tramitació legal que ens ocupa. També cal dir que més enllà d’iniciatives 

sobre determinats avantprojectes o projectes normatius –el primer de l’any 2008 
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promogut per l’aleshores Conseller Joan Puigcercós, o el projecte promogut més 

recentment en la passada legislatura per la Consellera Joana Ortega -  no disposem 

d’estudis que fonamentin la supressió d’aquest o un altre consell comarcal, tret de la 

recorrent duplicitat que es podria predicar de molts d’altres nivells d’administració i no 

solament del Consell Comarcal del Barcelonès. Aquesta consideració val tant per a la 

supressió com per a la creació de nous ens.  

Estem davant, per tant, d’una decisió de caràcter polític, presa amb els pressupòsits 

legals – hem d’entendre perquè no tenim la notificació fefaent de la mateixa; sí aquest 

Parlament - que la nostra entitat es limita a respectar.  

Dit això, el centre d’atenció de la nostra entitat, una vegada obert aquest procediment, 

són els ciutadans i els serveis als quals s’adrecen les competències comarcals que el Ple 

del mateix Consell decideix traspassar.  

Aquí, hem de dir i hem de demanar a aquest Parlament cura i protecció. No només en 

la fase de traspàs, si no des d’ara. Un anunci com aquest de dissolució pot generar 

efectes no positius que no cal explicar massa sobre l’organització i sobretot a l’hora de 

prestar els serveis públics propis del Consell. I això no només afecta al Consell 

Comarcal del Barcelonès, sinó sobretot als municipis que integren aquest ens local i als 

treballadors i les treballadores que presten aquests serveis actualment. 

 Hem de tenir-lo en compte, molt en compte. 

I per tant cal protegir els drets socials de les plantilles del Consell i les seves empreses 

100% públiques. Preservar el nivells de prestació de serveis a la ciutadania sense 

minvar en la seva qualitat i sense solució de continuïtat és prioritari. I per últim, 

observar i tenir cura de les externalitats que del traspàs de les competències del 

Consell se’n derivin cap els 5 ajuntaments que en formen part.  
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L’FMC demana, en aquest sentit, que la tramitació i la llei ho assegurin.  I que aquests 

objectius marquin el procediment tant en l’organització com en els terminis que es 

requeriran, per la complexitat que comporta. És la primera vegada que un Consell 

Comarcal es suprimeix. Ho hem de tenir present.  

La nostra entitat sempre ha defensat que després de l’Estatut d’Autonomia de 

Catalunya (EAC), que va protegir les competències locals en un nivell estatutari 

necessitava d’una Llei de Governs Locals de Catalunya. Una llei que probablement 

hagués evitat aquest tràmit perquè ja hagués estat contemplat amb caràcter general 

d’acord amb una nova organització territorial. Onze anys després encara estem sense 

aquesta llei i la de finances locals que també haurien ajudat al Parlament a tramitar 

resolucions d’aquest tipus. Malauradament no ha estat possible i molts ens temem 

que encara haurem d’esperar més per tenir a l’abast dels ciutadans de Catalunya 

aquesta llei tan necessària.  

Molt probablement, també, si disposéssim d’aquesta Llei, la ponència hagués pogut 

cridar al Consell de Governs Locals de Catalunya, ens públic representatiu dels 

municipis catalans, i aquest tenir un paper d’informe preceptiu sobre aquests tipus de 

tramitacions ajustat a la seva rellevància estatutària.  

 

Estem a la vostra disposició i moltes gràcies.  


